
چرا سردار در برابر فیلم ها 
ساکت مانده است؟

آیا م��ا حق نداریم از فرمان��ده پلیس بخواهیم که 
توضیح ده��د و از دادس��تان بخواهی��م وارد ماجرا 
ش��ود؟ اصلا اگر ما هم نخواهیم آیا نباید دادس��تان 
به عنوان مدعی العموم وارد موضوع ش��ود و س��ردار 
 احمدی مقدم درباره رفتار مامورهایش توضیح بدهد؟

به نظر که هم ما حق داریم و هم فرمانده باید پاس��خ 
بدهد که چرا پلیس هایش اینطور از زور خودش��ان 
و لباسش��ان برای ضرب و شتم اس��تفاده می کنند؛ 
این که چرا برخ��لاف گفته های چندی��ن باره خود 
س��ردار، ماموران زیر دستش از دست و پایشان فراتر 
از قوانین و شرح وظایف مصوب ناجا و قانون در قبال 
مردم، متهم یا حتی مجرمان استفاده می کنند.حتی 
اگر ما هم نپرس��یم، فرمانده ناجا باید این س��کوت 
چندروزه را بش��کند و تصویر در آستانه خطر پلیس 
را تصحیح کند. توضیح دهد که چرا س��رگرد ناجا با 
لباس فرم در ش��هری که گفته می شود تبریز است 
آنطور که دوربین های مداربس��ته ضب��ط کرده اند، 
جوانی که گفته می شود صاحب کافه است را می زند 
و حتی فرد میانجی را هم به باد کتک می گیرد. چرا 
ماموران سیاه پوش ناجا س��وار بر وانت آنطور تصویر 
خشن از ناجا را جلوی دیدگان مردم قرار می دهند و با 
اندام ورزیده شان نوجوانان التماس کننده را می زنند. 
حتی اگر در هر دو مورد ذکرشده با افراد مجرم طرف 
باش��یم طبق نص صری��ح قانون و حت��ی صراحت 
غیرقابل کتمان فرمانده ناج��ا کاری خلاف قانون و 
بخشنامه های داخلی نیروی انتظامی است. گذشته 
از خواسته ما به عنوان شهروندانی که به پلیس قابل 
اعتماد و قدرتمند نیازمندیم، پلیس هم به شهروندانی 
نیازمند است که درایت، س��رعت عمل و قدرتش را 
باور داشته باش��ند و مهم تر از تمام اینها به کلیت آن 
اعتماد داشته باشند. قطعا تمامی قانونگذاران کشور و 
بخشنامه نویسان ناجا باور داشته اند که این اعتماد به 
قدرت از خلال ضرب و شتم و تصویر خشن به وجود 
نمی آید که چنین محدودیت هایی را برای نیروهایی 
عملیاتی خلق کردند. تبلی��غ »پلیس اجتماعی« از 
سوی فرماندهان ارشد پلیس نیز بدون شک مویدی 
بر همین فکر اس��ت. تفکری که پلی��س را کارآمد، 
قدرتمند اما غیرخشن قلمداد می کند و تلاش دارد 
با اتکا به قانون امنی��ت را برقرار کند، اما طی دو فیلم 
منتشرش��ده اخیر که با س��کوت فرماندهان ارشد 
ناجا نیز همراه بوده و هس��ت نیروه��ای جزء کاری 
 کاملا خلاف رویکرد اصلی ناج��ا را انجام می دهند. 
از آن جا که ما با یک نیروی نظامی مواجه هس��تیم 
از اس��اس فرض رفت��ار س��لیقه ای و خوداجتهادی 
منتفی و کن لم یکن اس��ت. گفته های بسیاری هم 
وجود دارد که این رفتار مورد تأیید فرماندهان ارشد 
نیست، بنابراین تنها فرض نزدیک به یقین می شود، 
خودسری مامور یا مامورانی که تصمیم گرفته اند در 
یک موقعیت عمومی با اجتهاد شخصی رفتار کنند. 
این مسأله هم می تواند چندان مهم نباشد، به هرحال 
در هر س��ازمان و نظام ساختارمندی حتی از جنس 
نظامی اش تخلف و تخطی از دستورالعمل ها کاملا 
بدیهی و ممکن است. این نکته برای ناجا هم صادق 
 است و بی شک نه اولین بار بوده و نه آخرین باراست. 
در پیش��رفته ترین دس��تگاه های اداری، نظام��ی و 
سیاس��ی جهان نیز چنین تجربه ای وجود داشته و 
منحصر به ایران نیست اما آنچه می تواند منحصر به 
ایران قلمداد ش��ود، این س��کوت تلخ فرمانده ناجا و 
دستگاه های نظارتی اس��ت که سکوتشان بیشتر از 
همه درحال ضربه زدن به تصویر و تصور ناجاس��ت؛ 
تصویری که بارها و بارها سردار احمدی مقدم تلاش 
کرده اس��ت آنها را بهبود ببخشد، چه هنگامی که از 
برخوردهای جدی با رش��وه گیران ناجا خبر داد، چه 
زمانی که اعلام ش��د ناجا برای اس��تخدام ماموران 
از ارزیابی های روان س��نجی اس��تفاده می کند، چه 
هنگامی که ماموری را به دلیل استفاده نابجا از سلاح 
محکوم کرد و غیره اما این بار به دلایلی کاملا نامعلوم 
هنوز در برابر این تخلف آش��کار موضع گیری نشده 
است. حتی دادس��تان هم که درواقع مدعی العموم 
است سکوت کرده است و این درحالی  است که حق 
ماست بدانیم چرا چنین خدش��ه ای باید به تصویر 

پلیسمان وارد شود. 

کتاب  سال محیط زیست معرفی می شود
 ش�هروند| مراس��م اهدای جایزه کتاب  س��ال 
محیط زیس��ت با حضور دکت��ر معصوم��ه ابتکار، 
رئیس سازمان محیط زیس��ت و  دکتر علی جنتی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اس��لامی و  دکتر حداد عادل 
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی  
برگزار می شود. مهندس محمد درویش، مدیرکل 
آموزش و مش��ارکت های مردمی سازمان حفاظت 
محیط زیس��ت با اعلام این مطلب گفت: مراس��م 
اهدای جایزه کتاب  س��ال محیط زیس��ت یکشنبه 
25آبان در سازمان حفاظت از محیط زیست برپاست. 
درویش افزود: این اقدام گام موثری در ترویج فرهنگ 
کتابخوانی به شمار می رود و به منظور انگیزه بخشی 
به  ناش��ران و نویس��ندگان برای پدیدآوردن کتب 
تخصصی محیط زیس��ت صورت می پذیرد.  هیأت 
داوران تم��ام تلاش خود را صرف ک��رده تا در موعد 
مقرر یک اثر را از بین 150 اثر فرستاده شده انتخاب و 

به علاقه مندان معرفی کند.

وزیر بهداشت در گفت و گو با »شهروند«:

قرار نیست عقب ماندگی های کل تاریخ را یک ساله جبران کنیم

سایه شوم تانکرهای عراقی حامل مواد نفتی بر سر محیط زیست لرستان

واژگونی تانکر حامل 25 هزار لیتر مازوت در پلدختر
 در یک سال اخیر 40 تانکر حامل مواد نفتی در گردنه طول کش پلدختر واژگون شده است
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زهرا جعفرزاده| وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزش��کی، ظهر دیروز که از بیس��تمین نمایش��گاه 
مطبوعات بازدید می ک��رد، وارد غرفه »ش��هروند« 
شد و به پرسش های »شهروند« درباره بودجه طرح 
تحول نظام سلامت و میزان رضایتمندی مردم از این 
طرح پاسخ داد. حسن  هاشمی، وزیر بهداشت تأکید 
کرد: »37 درصد مردم از طرح تحول نظام س��لامت، 

رضایتمندی مطلق دارند.«
  طرح تحول نظام س�امت که اجرا ش�د، تمام 
تمرکزش روی خدمات بستری در بیمارستان های 
دولتی بود، در حالی  که بیشترین مشکل بیماران 
در س�طح اول درمان که همان مطب ها که اغلب 
هم خصوصی هستند، اس�ت، چه برنامه ای برای 
کاهش هزینه ویزیت مطب ه�ا به ویژه در بخش 

خصوصی دارید؟
مش��کلات ما در حوزه خدمات س��رپایی بیشتر از 
خدمات بستری است، این در حالی است که مدیریت 
بخش سرپایی هم س��خت تر اس��ت اما قرار نیست 
عقب ماندگی ه��ای کل تاریخ را ما تنها در یک س��ال 
ی��ا در همین دوره جب��ران کنیم. اگ��ر بخواهیم کار 
شعاری نکنیم و پایدار باشیم، باید آهسته و مطمئن 
حرکت کنیم و کار را شروع کنیم، ما اول رفتیم سراغ 
تجهیزات پزشکی و دارو و کاهش فرانشیز و حالا هم 
رفتیم سراغ تعرفه ها و رعایت آن از طرف همکاران مان 
در حوزه بستری. به تدریج در زمینه سرپایی هم وارد 
می شویم، البته امسال دولت در حوزه ویزیت اقداماتی 
کرد و توانستآن را ارتقا دهد اما هنوز کافی نیست همه 
باید نرخ ها را رعایت کنند، امیدواریم در سال های بعد 
تعرفه ویزیت ها  افزایش بیشتری پیدا کند. ما در حوزه 
بستری کارمان را شروع کردیم و بعد در حوزه سرپایی 

و دندانپزشکی وارد می شویم. 
 قبا اش�اره ای به وضع سامت مردم در حاشیه 
شهرها کرده بودید، برای این گروه برنامه خاصی 

دارید؟
بله، ما در عین حال که طرح نظام س��لامت را اجرا 
می کنیم، در حوزه حاشیه ش��هرها هم وارد شدیم، 
در برخی اس��تان ها مانند تبریز و فارس در حاش��یه 
شهرها کارهای خوبی انجام شده. سرشماری ها نشان 
می دهد که 9 میلیون نفر در حاش��یه شهرها زندگی 
می کنند. برای این گروه برنامه ریزی شده تا در قالب 
گروه های 12 هزار و 500نفری، 4کارشناس سلامت 
مس��تقر ش��وند که به صورت حجم��ی کار در حال 
انجام است، البته این را هم نباید فراموش کرد که ما 

نمی توانیم در مدت کوتاه تمام مشکلات عالم را حل 
کنیم، البته امیدواریم سرعت مان در حوزه بهداشت 

به ویژه آموزش در  سال آینده بیشتر از امسال باشد. 
 اخیرا در صحبت هایتان اشاره ای به این موضوع 
کردید که در نظام سامت، حاشیه سازی و کارها 
سیاسی نشود، اشاره ش�ما به کدام بخش است؟ 

بیشتر به چه موضوعاتی انتقاد  می شود؟
ببینید برای نمونه دولت آمده بنزین پاک تری را در 
تهران توزیع کرده. این موضوع را نباید سیاسی کرد 
در حالی  که ما می بینیم که اینها را سیاسی می کنند. 
یا در حوزه آب، یک کسی می گوید که آب نیتراتش 
بالاست، بچه های 3ماهه اگر آب را بخورند، می میرند. 
در حالی  که بچه تا 3ماهگی آب نمی خورد، بیشتر این 

دو، سه خبر بوده.
 این موضوعاتی که مطرح شده مستقیما درباره 

طرح تحول نبود؟
خیر، به  هر حال اش��کالاتی به طرح وارد می کنند، 
یک��ی خوش��ش می آید، یک��ی هم ناخوش اس��ت. 
اختیار با خودش��ان اس��ت. آنچه  مهم است، به نظر 
من رضایت عامه اس��ت که این به صورت مرتب دارد 
نظرسنجی می شود، ما یک موسس��ه تحقیقات در 
حوزه س��لامت داریم که می��زان رضایتمندی مردم 
را دیده بانی می کن��د، از خبرگزاری های مختلف هم 
کمک می گیرد، در عین حال اس��تانداران سراس��ر 
کش��ور و فرمانداران و بخش��داران و خود بازرس��ی 
ریاس��ت جمهوری، در حوزه اجتماعی و ما در حوزه 

فنی در حال دیده بانی طرح هس��تیم. به  هر حال در 
برخی بخش ها اشکالاتی پیش می آید. کاری به این 
وسیعی و عظیمی آن هم در بستری که خودش هم 
خیلی سلامت نیست، در حال انجام است، بدون نقص 
و اشکال هم نیست. مهم این است که ما گوش مان باز 

است و انتقادها را می شنویم.
 در نظرسنجی هایی که شده میزان رضایتمندی 

مردم از طرح تحول نظام سامت چقدر بود؟
این نظرس��نجی در دو نوبت انجام ش��ده، نزدیک 
به 37 درص��د رضایت کام��ل داش��تند و کمی هم 
بیش از 40 درصد رضایت نس��بی داشتند، می شود 
گفت 70 درص��د، البته این بدان معنی نیس��ت که 
70 درصد مردم باید راضی باش��ند، خدمات در حوزه 
سلامت ما اش��کالات و کمبودهای زیادی دارد، این 
نشانه قدرشناس��ی مردم است، همین که می بینند 
تلاش هایی می شود و دولت هم هزینه هایی می کند، 
باعث شده تا راضی باش��ند، حالا یا مطلق یا نسبی. 
تصورمان این است که اگر بخواهیم به رضایت کامل 

مردم برسیم، نیاز به سال های زیادی داریم.
 نگرانی هایی وجود دارد که  س�ال آینده میزان 
بودج�ه ای که ب�رای امس�ال در حوزه س�امت 
اختصاص داده شد، اختصاص داده نشود، چقدر 
احتمال تکرار بودجه با توجه به تورم  سال آینده، 

وجود دارد؟
مجلس ما را همراهی می کند و ان ش��اءالله دو، سه 
هفته آینده، نتیجه همراهی اش را اعلام می کند. خود 

مجلس در قالب طرح پیشنهادهایی کرده تا منابعی 
که از هدفمن��دی یارانه یا  درص��دی از ارزش افزوده، 
به دست می آید، دایمی ش��ود، امیدواریم که قاطبه 

نماینده ها به آن رأی دهند.
 با توجه به تاش نمایندگان در  سال گذشته برای 
اختصاص بودج�ه به نظام س�امت، حالا همین 
نمایندگان از اقدامات وزارت بهداش�ت رضایت 

دارند؟ 
نمایندگان در شرایط مختلف قدرشناسی خود را 

اعلام کرده اند، ما هم از آنها ممنون هستیم.
 از این موضوع گذش�ته، شما چه برنامه ای برای 
نظارت و کنترل وضع قربانیان شیمیایی سردشت 

که شناسایی شدند، دارید؟
بعد از این که آمدم سردشت، ما جلسه ای گذاشتیم، 
نتیجه آن جلسه این شد که یکی از مسئولان وزارت 
بهداش��ت تیم 50 نفره را به آن جا فرس��تاد، این تیم 
حدود دو هفته دوباره کسانی که فکر می کردند آسیب 
دیدند را معاینه و بررس��ی کرد، قرار شد کمیسیون 
نظرش را اع��لام کند. درب��اره خدماتی ک��ه باید در 
سردشت انجام شود، پیشنهاداتی درباره اداره کلینیک 
درمان قربانیان شیمیایی و حضور متخصصان داده 
ش��ده اما ما هنوز فرصت پیدا نکردیم تا آن جلس��ه 
مش��ترک را برگزار کنیم. مهم این اس��ت که نهایت 
همراهی وجود دارد. ما مخلص همه مردم سردشت 

هستیم. 
 ش�ما نهضتی را در س�امت غذایی و نظارت بر 
آن آغاز کردی�د که این نیاز ب�ه کمک اجتماعی 
و همکاری م�ردم دارد، برای ای�ن کار باید بخش 
حمای�ت از حق�وق مش�تری و مصرف کننده و 
فرهن�گ اس�تفاده از موادغذایی ش�کل گیرد، 

چگونه می شود این حرکت را اجتماعی کرد؟ 
ما در هر حوزه ای به مقتض��ای فرصتی که فراهم 
ش��ده، اظهارنظر کردیم، یک دبیرخانه ش��ورایعالی 
س��لامت و امنیت غذا هم داریم، از آن مسیر کارمان 
را پیش می بریم، کارهای خوبی هم در بخش آلودگی 
آب وهوا و غذا و نوع سمومی که استفاده می شود، شده 
اس��ت. درباره پالم هم پس از خبرهایی که داده شد، 
هرماه بیش از صدها نمونه آزمایش می شود تا دیگر 
تخلفی صورت نگیرد. اگر هم اعلام نمی ش��ود به این 
معنی نیست که پیگیری نمی کنیم. قرار است سازمان 
غذاودارو اعلام کند که در این مدت چه تعداد بازرسی 
و چه تعداد نمونه انجام شده و اگر موردی دیده می شد 

به مردم اطلاع رسانی می شد.

ش�هروند| بار دیگر تانکری عراقی واژگون ش��د و 
25 هزار لیتر مازوت را وارد محیط زیس��ت کرد. آخرین 
روز مهرماه بود که در گردن��ه طول کش پلدختر تانکر 
حامل مازوت واژگون ش��د و 24 هزار لیتر نفت سیاه را 

وارد رودخانه کشکان و حاشیه آن کرد. 
با گذش��ت 20 روز از این اتفاق، فاجعه واژگونی تانکر 
مازوت تکرار ش��د، همانط��وری که پی��ش از آن بارها 
و بارها اتفاق افتاده بود و ه��زاران لیتر مواد نفتی را وارد 

محیط زیست لرستان کرده  بود. 
به گفته امیررضا محمدی ن��ژاد رئیس اداره حفاظت 
محیط زیست پلدختر، »ساعت  13:30 روز دوشنبه، بار 
دیگر تانکر عراقی حامل 25 هزار لیتر مازوت در گردنه 
طول کش واژگون شد و هزاران لیتر نفت سیاه را روانه 

محیط زیست  پلدختر  کرد.« 
او با اشاره به این که این منطقه به دلیل گردنه پر پیچ 
و خمی که دارد، بس��یار خطرناک است، به »شهروند« 
می گوید: »25 ه��زار لیتر مازوتی که محموله این تانکر 
بود، در کانالی ریخته شد که اشراف کاملی به رودخانه 
کشکان دارد و با نخس��تین باران پاییزی که در منطقه 
ببارد، این آلودگی نفتی وارد رودخانه کشکان می شود 
و آب رودخانه را آلوده می کند. واژگونی تانکرها در فصل 
بارندگی باعث می شود که آلودگی خاک با بارش باران 
گسترش پیدا کند و حوادثی ازجمله تلف شدن هزاران 
گونه آبزی در منطقه و آلودگی س��فره های زیرزمینی 
به خاطر مواد آلاینده ای که وارد محیط زیست شده است 

را به وجود  آورد.« 
جاده کوهدشت به پلدختر، جاده ای باریک است که 

در منطقه طول کش دارای 
پی��چ و خم های بس��یاری 
اس��ت. این جاده پ��ر پیچ و 
خم خط��ر را در ای��ن جاده 
افزایش داده است. بسیاری 
از تانکر ها به دلیل نقص در 
سیستم ترمز، بی احتیاطی 
رانن��دگان و خواب آلودگی 
رعایت  رانن��دگان، ع��دم 
سرعت مطمئنه و پیچ های 
زیاد جاده واژگون می شوند. 
محمدی ن��ژاد، نقص فنی 
را دلی��ل بروز ای��ن فاجعه 
زیست محیطی می داند و به 
شهروند می گوید:  »به علت 
نقص فنی در سیستم ترمز، 
تانکر عراقی واژگون ش��ده 

است، زیرا منطقه دارای پیچ های بسیاری است که نقص 
فنی در سیستم ترمز کنترل تانکر را سخت کرده و باعث 

حادثه  می شود.« 
او ادامه می دهد: متاسفانه به رغم هشدارهای فراوانی 
که محیط زیست لرس��تان به وزارت راه و پلیس راهور 
داده است، هنوز اقدامی برای ساماندهی تردد این تانکرها 
در این جاده نشده است. بارها به وزارتخانه های نفت و راه 
درخصوص آسیبی که تردد تانکرهای حامل مواد نفتی 
به محیط زیست لرستان وارد می کند، هشدار داده ایم. 
از وزارت راه خواسته ایم تا شانه راست جاده کوهدشت 

به پلدختر را تعریض کنند 
و به ای��ن ترتی��ب امنیت 
جاده را افزای��ش دهند اما 
تاکنون هیچ گام��ی برای 
ای��ن موض��وع برداش��ته 
نش��ده اس��ت. از س��وی 
دیگ��ر از پلی��س راهور هم 
درخواست کرده ایم تا برای 
تردد تانکره��ا زمان تعیین 
کند تا رانندگان خواب آلود 
و خس��ته وارد جاده ای که 
پیچ ه��ای بس��یاری دارد و 
باریک است، نشوند، اما این 
درخواست هم مورد توجه 
قرار نگرفته و هیچ نظارتی 
بر تردد تانکر ها در این محور 
نمی شود. این در حالیست 
که محیط زیس��ت همچنان به دلیل بی توجهی سایر 

دس��تگاه ها به این موضوع قربانی می دهد و در معرض 
آلودگی های نفتی قرار دارد.«

رئیس محیط زیست پلدختر با اشاره به این که در یک 
سال گذشته حدود 40 مورد واژگونی تانکر حامل مواد 
آلاینده نفتی در مسیر کوهدشت به پلدختر در گردنه 
طول کش اتفاق افتاده است، ادامه می دهد:  »این اتفاق 
باعث آلودگی خاک و گاهی رودخانه ش��ده و صدمات 
جبران ناپذیری را به محیط زیس��ت منطقه وارد کرده 
اس��ت.« واژگونی و نش��ت مواد نفتی در محیط زیست 
لرس��تان حالا به عادت تبدیل ش��ده و هر چند خبری 
تکراری محس��وب می ش��ود اما فاجعه ای اس��ت برای 
محیط زیست لرستان. در همین خصوص محمدی نژاد 
از تقاضایی حکایت می کند که مدت هاس��ت از سوی 
محیط زیس��ت لرس��تان مطرح می ش��ود و مسئولان 
در دس��تگاه های مختل��ف توجهی ب��ه آن نمی کنند، 
»از مس��ئولان مربوط��ه می خواهیم ک��ه راهکارهای 
محیط زیس��ت را جدی بگیرند و برای حل این مشکل 

قدم بردارند تا شاهد چنین حوادثی نباشیم.« 
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  70 درصد مردم از طرح تحول نظام سامت رضایت دارند     
  درباره پالم، هر ماه بیش از صدها نمونه آزمایش می شود تا دیگر تخلفی صورت نگیرد

روي خط خبر

رئیس سازمان غذا و دارو:  

35 درصد هزینه دارویی صرف 
بیماران خاص و صعب العلاج می شود

شهروند| میزان پرداخت از جیب مردم در حوزه 
بهداش��ت و درمان که  سال گذشته 65 و 70 درصد 
بود امس��ال به 50 درصد رسید. حالا با اجرای طرح 
تحول نظام س��لامت هم هزینه ه��ای پرداخت از 
جیب م��ردم کاهش 15 درصدی پی��دا کرده و هم 
هزینه های بس��تری در بیمارس��تان های دولتی 
90 درصد کم ش��ده. با همه اینها ب��ه گفته رئیس 
سازمان غذا و دارو، میزان پرداخت از جیب مردم در 
هزینه های بهداشت و درمان هنوز هم بالاست و باید 

به 30 درصد برسد.
 رس��ول دیناروند صبح روز گذش��ته در نشست 
خبری که در بیستمین نمایشگاه مطبوعات برگزار 
ش��د، تغییر و تحول در ح��وزه س��لامت را یکی از 
مهم ترین اقداماتی دانست که از ابتدای آغاز به کار 
دولت یازدهم اتفاق افتاده اس��ت. اشاره او به کاهش 
میزان پرداخ��ت از جیب مردم در حوزه س��لامت، 
دسترسی راحت تر به تمام داروهای مورد نیاز مردم، 
عدالت در س��لامت و پوش��ش همگانی بیمه های 
درمانی بود: »ما  س��ال گذشته چالش��ی جدی در 
حوزه دارو و تحریم ها داش��تیم. حل مشکلات این 
حوزه، برای ما تبدیل به آرزو ش��ده بود، اما با تلاش 
دولت و مجلس توانس��تیم در یک سال اخیر کاری 
کنیم که میزان پرداخت��ی از جیب مردم 15 درصد 
کاهش پیدا کند.« با همه اینها رئیس س��ازمان غذا 
و دارو می گوید که هدف وزارت بهداش��ت رساندن 
میزان پرداختی از جیب مردم به 30 درصد است: »در 
سال های گذشته، این میزان پرداختی از جیب مردم 
65 و 70 درصد بود، حالا ولی میزان پرداختی مردم 
به 50 درصد رسیده، البته اگر اعتبار بازار دارویی ما به 
10 هزار میلیارد تومان برسد، میزان پرداختی مردم 
از 50 درصد هم کمتر می شود و به حدود 42 درصد 
می رسد.« به گفته او درحال حاضر، حدود 60 درصد 
هزینه های بخش بهداش��ت و درم��ان را بیمه ها و 

وزارت بهداشت پرداخت می کنند. 
رئیس سازمان غذا و دارو، به وضع بیماران خاص 
و صعب العلاج اشاره می کند؛ بیمارانی که به گفته 
دیناروند، یک درصد از جمعیت کش��ور را تشکیل 
می دهن��د ام��ا 35 درص��د از اعتباره��ای دارویی 
برای این گروه صرف می ش��ود: »ح��دود 2 هزار و 
400 میلیارد تومان ب��رای این گروه اختصاص داده 
می شود. تمرکز سازمان غذا و دارو هم  روی همین 

یک درصد جمعیت  است.«
به گفت��ه او، جم��ع پرداختی بیمه ه��ا و وزارت 
بهداش��ت به حوزه دارو 6 هزار میلیاردتومان است. 
همین اعتبارها سبب شده تا میزان پرداخت مردم از 
جیب در حوزه دارو، 30 درصد شود اما در کل نظام 

سلامت همان 50 درصد است.
دیناروند در ادامه به نگرانی های این س��ازمان در 
حوزه غذا اشاره می کند: »ما متاسفانه در حوزه غذا 
و س��لامت مواد غذایی غفلت کرده ایم، درحالی که 
افزایش بیماری های غیرواگیر ارتباط مس��تقیمی 
با س��لامت مواد غذایی دارد. در همین زمینه طرح 
س��لامت راهنمایی تغذیه ای را تدوین کرده ایم که 
قرار است در سال 84 عملیاتی شود. این اتفاق کمک 

زیادی به سلامت غذا می کند.«
او در بخش دیگ��ری به کاهش قیمت تجهیزات 
پزشکی اشاره و تأکید می کند: تجهیزات پزشکی 
با کاه��ش 30 درصدی قیم��ت مواجه ش��ده اند. 
دیناروند می گوید: حوزه دارو برای  س��ال آینده به 
اعتبار بیشتری نیاز ندارد: »ما با همین اعتبار و البته 
با در نظر گرفتن تورم هرساله، می توانیم حوزه دارو 
را مدیریت کنیم. نگرانی ما از بابت اعتبار نیست از 
پروتکل های دارویی است که باید رعایت شود و ما 

بیشتر در این بخش نگران هستیم.«

مهدی افروزمنش
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